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323. Godkendelse af dagsorden
Dok.nr.: 5728
Sagsid.:
Initialer: kakk
Åben sag

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Godkendt.
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324. Gensidig orientering
Dok.nr.: 7155
Sagsid.:
Initialer: kakk
Åben sag

Sagsfremstilling
Orientering ved formanden

 Møde i Fritidssamrådet 31. august 2015
 Renovering af aberne på bunkeren
 Debatarrangement op til EU-afstemningen – et samarbejde mellem Demokrati på 

Vestjysk, Varde Bibliotek og JV.
 Status Kulturspinderiet
 Opsamling på Kulturmøde Mors
 Besigtigelsestur til Svendborg og Faaborg-Midtfyn - opsamling
 Besigtigelse den 7. oktober i forbindelse med udvalgsmødet – Lydum mølle og 

Nymindegab museum hvor udvalgsmødet holdes
 
 
Orientering ved forvaltningen

 Stedet tæller – Kvalitet i kystens turistbyer og Henne Strand
 Kulturpuljen
 Regelsæt for lokaletilskud og opkrævning af gebyr ændret pr. 1. august 2015
 Godkendelse af hallernes regnskaber for 2014
 Møde med SIV omkring regnskaber og afskrivninger

 
 
 
 
Gensidig orientering

Bilag:
1 Åben Oversigt over bevillinger/tilskud i 2015 - kulturpuljen 2004/15
2 Åben Regler for tilskud til egne og lejede lokaler og udendørsanlæg 40871/15
3 Åben Regler for gebyrer for anvisning af kommunale lokaler og 

udendørsanlæg
40873/15

4 Åben Notat til Udvalg om status 115971/15
5 Åben Orientering om Kulturmødet Mors 2015 116746/15
6 Åben Noter fra besøget i Svendborg Idrætscenter 125295/15
7 Åben Fwd: Halområdet oplæg Varde Kommune 10. sept. 2015 - 

Halområdet oplæg Varde Kommune 10. sept. 2015.pptx
124217/15

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Drøftet
 
Besigtigelsesturen den 7. oktober aflyses. Udvalgsmødet afholdes kl. 13.00 på Bytoften.
 
Udvalget ønsker en temadrøftelse omkring haller, regnskaber og tilskudsmuligheder.
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Ingvard Ladefoged gjorde opmærksom på de puljemidler som findes til 
foreningsområdet.
 
Per Rask Jensen spurgte til status på bokseklubben.
 
Per Rask Jensen orienterede om et arrangement på Bytoften hvor skoleafdelingen, Kultur 
og Fritid og foreningerne mødtes og drøftede muligheder for samarbejde mellem de to 
enheder i forhold til den åbne skole.
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325. Status - Samarbejder mellem Musik & Billedskolen og 
folkeskolerne

Dok.nr.: 9120
Sagsid.: 15/10453
Initialer: hagr
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid bevilligede i foråret 150.000 kr. til at understøtte et øget 
samarbejde mellem Musik & Billedskolen og folkeskolerne, jf. folkeskolereformen. Som 
optakt deltog Musik & Billedskolen på et skoleledermøde for at orientere om, hvilke nye 
muligheder bevillingen giver.
 
Efterfølgende har vi sat forløb i gang på følgende skoler:
· Ansager Skole
· Sct. Jacobi Skole
· Blåbjergskolen
· Tistrup Skole
 
Følgende skoler står i kø:
· Horne Skole
· Agerbæk skole
· Janderup skole
 
Ønsker til indholdet i undervisningen spænder fra elementær musikundervisning for de 
yngste med udgangspunkt i Music Mind Games, som er et system vi implementerede 
sidste år via et fælles kursus for folkeskolerne og Musik & Billedskolens 
musikundervisere, og til hjælp til at optimere musikundervisningen i de ældre klasser i 
rytmisk retning.

Forvaltningens vurdering
Erfaringerne fra skolereformens første år viser, at eleverne lærer mere end dobbelt så 
meget i de klasser, hvor undervisningen varetages af to undervisere – en fra folkeskolen 
og en fra Musik & Billedskolen. Samtidig møder eleverne musikskolelæreren både som 
underviser og musiker.
 
Vi skaber sammenhæng for eleverne gennem en fælles tilgang til musikundervisningen 
via Music Mind Games, som kan følge elevernes udvikling fra 0. klasse til valghold i 
overbygningen. Som en vigtig sidegevinst etablerer vi et netværk for videndeling blandt 
folkeskolernes musikundervisere, der ofte er ene på posten på den enkelte skole.
 
De undervisere, der allerede har været involveret siger, at det er en win-win-situation 
både for elever og undervisere, når de sætter deres forskellige kompetencer i spil 
samtidig.

Retsgrundlag
Folkeskoleloven

Økonomi
Ingen
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Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at udvalget drøfter sagen.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Drøftet.
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326. O Status på lokaletilskudskontoen 2015
Dok.nr.: 9058
Sagsid.: 15/5540
Initialer: bera
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget besluttede på sit møde den 12. maj 2015, at næste statusopdatering på 
lokaletilskudskontoen skulle på dagsordenen på mødet i september 2015.
 
Herunder ses forbruget pr. 10. august 2015 sammenlignet med forbruget på samme 
tidspunkt i 2014.
 

Pr. 10. august 2015 Budget 2015
Forbrug august 

2014
Forbrug august 

2015
Lokaletilskud til 
oplysningsforbund 152.180 kr. 258.066 kr. 85.763 kr.
Lokaletilskud til haller 8.433.100 kr. 4.159.822 kr. 4.474.045 kr.
Lokaletilskud til andre lokaler 3.424.810 kr. 831.752 kr. 2.661.705 kr.

Total
 

12.010.090 kr. 5.249.640 kr. 7.221.513 kr.
 
Der er følgende bemærkninger til afvigelserne fra 2014 til 2015:

 Afvigelsen på aftenskoleområdet i 2014 skyldes en fejlpostering af tilskud ca. 
165.000 kr., som er reguleret i oktober 2014. Budgettet for 2015 forventes at 
holde.

 Vedr. lokaletilskud til haller er restbudgettet ca. 3,9 mio. kr. Sammenlignet med 
forbruget i 2014 blev der i september – december givet tilskud for ca. 4,6 mio. 
kr., der kan således forventes et merforbrug på dette område. Den forventede 
merudgift kan dog modsvares af en evt. stigning i gebyrindtægten for 2015 som 
opkræves i november/december.

 Afvigelsen på lokaletilskud til andre lokaler skyldes, at udbetaling af tilskud til 
diverse foreningers klubhuse er sket tidligere i 2015 end i 2014. 

 
Med den nuværende afregningsmodel – især på halområdet – er det vanskeligt at have 
præcist overblik over budgetudviklingen. Dette vanskeliggøres af, at gebyrindtægter 
opkræves sidst på året.

Forvaltningens vurdering
Der er pt. forbrugt 60 % af lokaletilskudskontiene (ved samme tid i 2014 ca. 44 %). 
Det er forvaltningens forventning, at der vil være et merforbrug på kontiene i 2015 i 
forhold til 2014. Det mere præcise forbrug vil først kunne vurderes omkring december 
2015.
 
Forvaltningen vil arbejde videre med at lave en ensartet model for hallernes afregninger 
af lokaletilskud hen over året, så der bliver bedre mulighed for budgetopfølgning.
 
Den økonomiske virkning af fjernelsen af 25 års reglen vil først slå fuldt ud igennem i 
2016, når ansøgningerne for 2015 bliver behandlet i sommeren 2016. Noget af den 
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økonomiske virkning kunne ses sidst på året 2015, men den fulde virkning vil først kunne 
ses i løbet af 2016, hvor der er et helt tilskudsår med 75 % til alle foreninger. 
 
Forvaltningen anbefaler fortsat at have fokus på lokaletilskudskontoen og at næste status 
på lokaletilskudskontoen forelægges udvalget på mødet i december.

Retsgrundlag
Folkeoplysningsloven
Varde Kommunes regler for lokaletilskud

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at orienteringen tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Taget til efterretning.
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327. Opfølgning på visionsdagen
Dok.nr.: 9157
Sagsid.: 15/5091
Initialer: kigo
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget havde visionsdialogmøde 18. maj 2015, hvor der blev arbejdet med Vision 2030 
og den fremadrettede indarbejdelse i aftalerne for 2016.
 
Som overordnede vision blev der drøftet en formulering om: Vi sammenbinder kulturen 
og naturen. Herunder drøftede udvalget i grupper blandt andet emnerne:

· Synliggøre og tilgængeliggøre naturen for alle. Bygge videre på det vi har, give 
borgere en anledning, når de er i naturen, og f.eks. få nye oplysninger om den natur, 
de møder på deres vej.

· Vi tør tænke stort i Naturen blandt andet gennem prioritering. Vi må godt kunne ses 
udenfor Varde Kommune. Fyrtårne gennem prioritering.

· Vore kulturinstitutioner er dygtige til at tænke sammenhænge.
 
Det blev besluttet, at der arbejdes videre med visionen i forhold til de kommende aftaler, 
som drøftes i november. 

Forvaltningens vurdering
Kulturinstitutionerne har anbefalet, at der i de kommende aftaler tænkes fælles 
tværgående mål, som netop tager udgangspunkt i udvalgets visionsdrøftelser, og hvor de 
forskellige kulturelle institutioners faglige tilgang supplerer hinanden.
 
Forvaltningen anbefaler, at udviklingsmålene i aftalerne udformes, så de både kommer til 
at indeholde fælles mål gældende for alle kulturinstitutioner og mål, som mere specifikt 
knytter sig til de enkelte institutioner. 

Konsekvens i forhold til visionen
Udvalgets visionsdrøftelse er et vigtigt skridt i den løbende implementering af Vision 
2030 i hele Udvalgets fagområde. Dermed er det også centralt, at det inddrages i 
udviklingsmålene med aftaleholderne. 
 
Visionsdrøftelsen bør også sammentænkes med indholdet i Fritids-, idræts- og 
kulturpolitikken.

Retsgrundlag
Varde Kommunes aftalestyring

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen
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Bilag:
1 Åben Stikord fra visionsdialog Kultur og Fritid 67585/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at kulturinstitutionerne arbejder videre med implementering af Udvalgets drøftelser om 
Vision 2030 i de kommende aftaler og udviklingsmål.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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328. Fremadrettet anvendelse af Modelsnedkeriet
Dok.nr.: 9155
Sagsid.: 15/9208
Initialer: kigo
Åben sag

Sagsfremstilling
Varde Kommune har en række bygninger, som anvendes af foreninger. En af dem er 
”Modelsnedkeriet” på Stålværksvej 13 i Varde. Den anvendes p.t. af Varde Bueskyttelaug
(stueplan), Varde Atletklub (1. sal) og Varde Skytteklub (2. sal). Derudover er der 
tagetage på ca. 540 m2, som anvendes til depot. Tagetagen er utæt, renovering er 
absolut påkrævet og skal igangsættes nu.
 
Kultur og Fritid har sammen med Center for Anlæg fået den bygningsmæssige stand 
vurderet med henblik på at tage stilling til den fremadrettede anvendelse af bygningen. 
Center for Anlæg anbefaler en energirenovering af bygningen inkl. tagetagen. 

Energirenovering beløber sig til 1 mio. kr. og omfatter bl.a. renovering af klimaskærm og 
tekniske installationer. Renoveringen vil betyde, at tagetagen fremadrettet kan anvendes 
til aktiviteter frem for som nu kun opbevaring. Dvs. at der ud over energirenovering 
skabes lokaler på 540 m2 til foreningsaktiviteter. Dernæst sikres der mere generelt en 
langsigtet energiforbedring af bygningen.
 
Energirenovering kan finansieres som energilån, hvor Kultur og Fritid fremadrettet 
betaler afdragene. 
 
Generelt oplever Kultur og Fritid, at der er pres på fra foreninger for få at lov til at bruge 
kommunale lokaler til deres aktiviteter. Presset er især stort i Varde, hvor kommunen 
ikke har mange tomme ejendomme. Behovet aktualiseres også af, at materielgården på 
Lerpøtvej skal udbydes til salg, hvorefter 3 foreninger skal finde andre lokaler 
(Dykkerklubben Nautilus, Varde og Omegns Fugleforening og Nisselauget).  

Forvaltningens vurdering
Mange af de foreninger, som anvender kommunale lokaler, råder selv over lokalerne. 
Nogle få steder er der flere foreninger, som deler bygninger/faciliteter. Det er 
forvaltningens opfattelse, at der er gode erfaringer med ”bofællesskaberne.” 
 
Kommunens ejendomsstrategi lægger op til, at man reducerer den kommunale 
bygningsmasse, og at der skal ske en ændret brug af bygningerne så:

· Der skal være flere brugere af faciliteterne, og 

· Der skal sikres en mere optimal udnyttelse, så der er ”lys i husene i flere timer”.
 
Endelig er situationen på foreningsområdet, at flere foreninger efterspørger lokaler i 
Varde by. Forvaltningen anbefaler derfor, at brugen af Modelsnedkeriet gentænkes, så 
der – om muligt – er flere foreninger, som deler lokalerne, eller at der indtænkes en 
anden fleksibilitet i brugen. Altså at anvendelsen af lokalerne i Modelsnedkeriet 
omdannes ud fra ideen om ”bofællesskab” frem for ”ejerskab”.
 
Modelsnedkeriet skal således kunne rumme forskellige foreninger med en 
tværforeningsbrug af lokalerne. Dvs. at der både arbejdes mod en fælles brug af 
lokalerne, og at der samtidig kan tages højde for foreningernes individuelle hensyn.
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Dette understøtter også etableringen af KulturSpinderiet, hvor flere foreninger på 
området skaber grundlag for en bredere og mere tværgående dynamik.

Konsekvens i forhold til visionen
Foreningerne i Modelsnedkeriet har flere konkrete forslag til, hvordan deres lokalisering 
på KulturSpinderiet netop giver mulighed for nye aktiviteter, som kobler inde- og 
udeidræt. Således tænker både Atlet- og Skytteforeningen, at nye udendørs trænings- og 
aktivitetsmuligheder også kan understøtte deres indendørs aktiviteter. 
 
Denne sammenkobling ligger også i forlængelse af tænkningen i Fritids-, Idræts- og 
Kulturpolitikken, hvor det i målsætningen for faciliteter fremgår: ”Vi vil arbejde for, at 
vores faciliteter nedbryder den traditionelle opfattelse af inde- og uderum”. 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Udgiften til energirenoveringen er ca. 1 mio. kr. 
 
Kultur og Fritid foreslår flg. finansiering afsat på Udvalgets budget:

· 111.000 kr.: Energirenovering (anlægsbudget)

· 200.000 kr.: Indvendig renovering foreningshuse 
 
Det resterende beløb på 689.000 finansieres som energilån, der afdrages over 18 år, 
svarende til ca. 38.000 kr. årligt. Forvaltningen foreslår, at det finansieres ved 
omprioriteringer indenfor udvalgets budget.

Høring
Kultur og Fritid har drøftet ideen om fælles lokaleanvendelse med foreningerne i huset og 
andre mulige foreninger, som var positive overfor fælles løsninger.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Modelsnedkeriet energirenoveres så tageetagen også udnyttes til foreningsbrug,

at energirenoveringen finansieres ved 311.000 kr. fra udvalgets budget og den 
resterende del finansieres som 18 årligt energilån der finansieres ved omprioriteringer 
indenfor udvalgets budget, og 

at der arbejdes mod en anvendelse af bygningen, så flest mulige foreninger kan anvende 
lokalerne og så der er aktivitet frem for opbevaring.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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329. Budgetstatus 31. august 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid
Dok.nr.: 9050
Sagsid.: 15/199
Initialer: 37216
Åben sag

Sagsfremstilling
Der er udarbejdet budgetopfølgning med udgangspunkt i økonomirapport pr. 31. august 
2015.
 
Budgetopfølgningen omfatter alle områder indenfor Udvalgets budget. Budget- og 
regnskabsoplysninger, som er kendte på tidspunktet for budgetopfølgningen, er 
medtaget i opfølgningen.
 
Det er vigtigt af hensyn til kommunens økonomi, at Udvalget så vidt muligt selv 
finansierer eventuelle merudgifter indenfor egne rammer, uanset om merforbruget 
skyldes forhold, som udvalget ikke har indflydelse på. Det vil sige, at der kun 
undtagelsesvis fremsendes anmodning om tillægsbevilling, hvor der ikke er anvist 
finansiering. Der vil i så fald skulle findes finansiering indenfor det samlede budget.
 
Budgetopfølgningen pr. 31. august 2015 viser, at der er forbrugt 65,9 % af 
driftsbudgettet på samlet 84,3 mio. kr.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at budgetopfølgningen ikke giver anledning til bemærkninger.

Retsgrundlag
Varde Kommunes økonomiregulativ

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Anlæg pr. 24.8.2015 - samtlige udvalg 112908/15
2 Åben Regnskabsrapport pr. 31.8.2015 - Kultur og Fritid 121567/15
3 Åben Budgetstatus sep 2015 121584/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Udvalget for Økonomi og Erhverv,

at budgetstatus pr. 31. august 2015 tages til efterretning.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Side 697



Varde Kommune
Udvalget for Kultur og Fritid 16-09-2015

Taget til efterretning.
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330. Ansøgning - Tilskud til Kulturdagene i Ølgod 2015
Dok.nr.: 8939
Sagsid.: 15/201
Initialer: ssre
Åben sag

Sagsfremstilling
Foreningen Kulturdagene i Ølgod ansøger om tilskud på 50.000 kr. til afvikling af 
kulturdagene i 2015.
 
Det er 26. gang, der afholdes kulturdage i Ølgod. Kulturdagene holder det høje niveau 
fra jubilæumsåret 2014, og de har igen i år fået Peter Schaufuss balletten, som åbner 
kulturdagene den 4. oktober 2015 med forestillingen ”The King”. 
Afslutningsarrangementet bliver opførelsen af Händels Messias af AkadeMidt i Ølgod 
Kirke.
 
Der er i alt planlagt 20 arrangementer i perioden 4. oktober – 10. december 2015. 
 
Foreningen har sammensat et program, som viser en stor kvalitet og bredde, med både 
arrangementer med lokal forankring og nationalt perspektiv. Kulturdagene henvender sig 
både til børn og voksne, så flest muligt kan få glæde af arrangementerne.
 
Kulturdageforeningen fik i 2014 en underskudsgaranti på 50.000 kr., hvor der blev 
udbetalt 46.000 kr. 

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen finder, at Kulturdagene igen i år har formået at skabe et spændende og 
relevant program med nye arrangementer. Der lægges vægt på, at foreningen har gjort 
et stort frivilligt arbejde i at få sammensat et bredt program med høj kvalitet. Yderligere 
har kulturdagene en stor lokal opbakning fra erhvervslivet i Ølgod, med flere sponsorer.
 
Kulturdageforeningen har igen i året fået Schaufuss balletten til Ølgod, hvilket er med til 
at højne kvaliteten. 
 
Forvaltningen anbefaler, at foreningen i 2015 modtager tilskud på 40.000 kr., da 
tilskuddet blandt andet skal dække udgifterne til Schaufuss Balletten. Det anbefales, at 
foreningen modtager et lavere tilskud end ansøgt, fordi budgettet for 2015 er lavere end 
budgettet for jubilæumsåret 2014. Samtidig brugte foreningen ikke hele 
underskudsgarantien i 2014. 
 
Der er usikkerhed omkring sponsorer og fonde, og derfor anbefaler forvaltningen, at der 
suppleres med en underskudsgaranti på 10.000 kr.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Tilskuddet finansieres af puljen til Andre Kulturelle Arrangementer.
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Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning Kulturdagene 2015 105511/15
2 Åben Ansøgning Kulturdagene 2015 105513/15
3 Åben Ansøgning Kulturdagene 2015 105514/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at der bevilges et tilskud til Kulturdageforeningen på 40.000 kr., som finansieres af 
kontoen Andre Kulturelle Arrangementer, og

at der bevilges en underskudgaranti til Kulturdageforeningen på 10.000 kr., som 
finansieres af kontoen Andre Kulturelle Arrangementer. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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331. Ansøgning - Eftergivelse af gæld, Billum Forsamlingshus
Dok.nr.: 9013
Sagsid.: 15/8188
Initialer: egbo
Åben sag

Sagsfremstilling
Billum Forsamlingshus har 8. juni 2015 ansøgt om eftergivelse af deres gæld på 25.000 
kr.
 
Årsagen er, jf. ansøgningen, en anstrengt økonomi i drift og vedligehold af 
forsamlingshuset.
 
Gælden er etableret i 1993 i forbindelse med forsamlingshusets tilkobling til 
spildevandsforsyningen.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at gælden ikke bør eftergives, men at der kan bevilges henstand 
med tilbagebetaling af gælden, indtil ejendommen Kildegårdsvej 3, 6852 Billum, matr.nr. 
17E Burgård, Billum overgår til anden benyttelse end forsamlingshus.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
En formålsbegrænset henstand med tilbagebetaling påvirker ikke kommunens økonomi.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning om eftergivelse af gæld i Billum Forsamlingshus 91028/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, 

at der bevilges henstand med tilbagebetalingen af lånet på 25.000 kr., indtil 
ejendommen overgår til andet formål end forsamlingshus.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Sagen fremsendes med anbefaling til byrådets godkendelse.
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332. Høringssvar på analysen af idrætsfaciliteter og -vaner i Varde 
Kommune

Dok.nr.: 9002
Sagsid.: 15/9754
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Analysen af idrætsfaciliteter og idrætsvaner i Varde Kommune blev gennemført i vinteren 
og foråret 2014-2015. Analysen resulterede i to rapporter, der har været sendt til høring 
fra juni til august 2015.
 
Høringsrunden blev annonceret i lokalaviser og på Varde Kommunes hjemmeside. 
Derudover blev rapporten og høringsbrev sendt direkte til relevante interessenter som 
f.eks. udviklingsrådene, de fire foreningsråd og Ungerådet.
 
Der er kommet i alt 12 høringssvar, hvoraf 8 er fra idrætshaller i kommunen. Derudover 
er der kommet høringssvar fra SIV, Varde Kommunes Idrætsråd (VIR), Varde Badminton-
klub og Varde Kommunes Social og Sundhedsafdeling. Høringssvarene er vedlagt.
 
De indkomne høringssvar er generelt positive for initiativet til analysen og finder 
analysens resultater værdifulde og anvendelige i blandt andet strategisk henseende.
De fleste høringssvar afsluttes også med ønsket om et fremadrettet samarbejde med 
henblik på at imødekomme nogle af de udfordringer, som analysen påpeger.
 
Næsten samtlige haller, SIV og VIR stiller sig kritiske for kapacitetsanalysen, der 
undersøgte hallernes benyttelsesgrad. Der rejses kritik over for metoden, over for 
registranternes evne til at udføre opgaven, og over for de valgte uger, da den sidste uge 
lå i slutningen af sæsonen.
Flere haller vurderer det ikke som en mulighed, at skolernes brug af haltid optimeres 
grundet skolernes ringetider.
 
Der er generel enighed om, at det er en styrke, at der er så mange haller i Varde 
Kommune. Flere haller opfordrer til fastholdelse af de lokale idrætsfaciliteter og en 
udvikling af dem frem for opførelse af nye faciliteter. Modsat oplever Varde Badmin-
tonklub, at der er mangel på halkapacitet i Varde by.
 
Flere haller ønsker at indgå i dialog eller samarbejde med henblik på at finde en model, 
der kan nedbringe udfordringen med vedligeholdelsesefterslæbet.
 
Social og Sundhedsforvaltningen finder rapporten interessant og vurderer, at analysen 
lægger op til flere potentielle tværfaglige projekter. 

Forvaltningens vurdering
Høringsperioden har givet alle interesserede mulighed for at kommentere på analysen, 
dens resultater og anbefalinger. Som led i offentliggørelsen af rapporten har der også 
været afhold informationsmøder for interessenter, Byrådet m.fl., så kendskabet til 
indholdet er bredt mest muligt ud.
 
Høringssvarene tegner et billede af, at gennemførelse af halanalysen har været relevant, 
og at resultatet tegner et validt billede af idrætsområdet, særlig med fokus på borgernes 
idrætsvaner og faciliteternes tilstand. Forvaltningen ser det som meget positivt, at 
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næsten alle høringssvar indeholder en opfordring til fremadrettet samarbejde om det 
videre arbejde med implementering af analysens anbefalinger. 
 
Det er ikke forvaltningens vurdering, at kapacitetsanalysen er så misvisende, som 
høringssvarene giver udtryk for. Den anvendte metode er valideret som videnskabelig 
metode, hvorfor den også må vurderes som valid til den gennemførte analyse. Dermed 
kan resultaterne også ses som indikationer på, at der er forskel på booket og anvendt 
tid, selvom forskellene kan være mere nuancerede lokalt, end det fremgår af tabellerne.
 
Det er dog forvaltningens vurdering, at det er en udfordring, at den ene af de undersøgte 
uger er den sidste i sæsonen, da nogle foreninger måske allerede har afsluttet eller 
holder afslutningsarrangement et andet sted. Men uagtet dette må det betyde, at der 
enten er ledig eller ubenyttet booket tid.
 
Grundet ovenstående er det ikke forvaltningens vurdering, at høringssvarene giver 
anledning til at afvise analyserapporternes validitet. 
 
At analysen peger på, at der er ledig tid, ser forvaltningen som en positiv mulighed. Det 
betyder, at der kan tænkes i nye aktiviteter for nye målgrupper og dermed øget 
idrætsaktivitet og bedre kapacitetsudnyttelse. Men da kapacitetsanalysen kritiseres i 
langt de fleste høringssvar, er det forvaltningens vurdering, at et fokus på bedre 
udnyttelse af haltid bør foregå i tæt samarbejde med hallerne. 
 
Det er forvaltningens vurdering, at idrætsfaciliteternes vedligeholdelsesmæssige 
efterslæb er en udfordring, der må adresseres, som også flere høringssvar udtrykker.
 
Det er forvaltningens vurdering, at analysens resultater kan fungere som vidensgrundlag 
for tværfaglige tiltag, som Social og Sundhedsforvaltningen lægger op til i deres 
høringsforslag. Det kunne også være relevant at gå i dialog med skoleafdelingen om 
skolerne brug af halfaciliteterne med henblik på at frigive eventuel ubenyttet tid.
 
Det er forvaltningens vurdering, at Udvalget bør sammenholde denne sagsfremstilling 
med det efter dagsordenspunkt omkring handleplan afledt af facilitetsanalysen.

Konsekvens i forhold til visionen
Høringssvarene omhandler ikke naturen til trods for, at denne ifølge analysen er de 
voksne borgeres foretrukne idrætsfacilitet.

Retsgrundlag
Intet

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Samlede høringssvar 122783/15
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at facilitetsanalysen fremover fungerer som vidensgrundlag for beslutninger på området,

at forvaltningen undersøger mulighederne for at nedbringe vedligeholdelses-efterslæbet i 
samarbejde med hallerne, og

at forvaltningen i dialog med hallerne, undersøger mulighederne for bedre udnyttelse af 
halkapaciteten.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

 

Holger Grumme Nielsen ønskede ført til protokol, at han ønsker at udvalget er 
opmærksom på høringssvarene omhandlende kapacitetsanalysen i det fremadrettede 
arbejde.
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333. Principbeslutning og handleplaner afledt af 
facalitetsanalysen

Dok.nr.: 9078
Sagsid.: 14/7649
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget besluttede 9. juni 2015, at forvaltningen efter høringsperioden udarbejder 
oplæg til handleplaner på baggrund af de anbefalinger, der er fremkommet i rapporten 
og af høringssvarene.
 
Rapportens hovedanbefaling er:

A. Understøt eksisterende styrker i gode facilitetsforhold og et rigt foreningsliv.
 
Hovedanbefalingen understøttes i rapporten med en række andre anbefalinger, der i 
overskriftsform lyder:

B. Følg op på foreningernes tilbagegang,
C. Lad foreningskonsulenten spille en central rolle for udvikling,
D. Faciliteter og aktivitetsudbydere bør have fokus på den demografiske udvikling,
E. Forbedre samspil mellem faciliteter og natur,
F. Udnyt styrker ved den attraktive natur,
G. Gør det nemt at udvikle nye aktiviteter,
H. Arbejd med kommunikation og transparens,
I. Aktiver potentialet i faciliteternes faste bemanding,
J. Skab adgang for nye brugergrupper,
K. Minimer ufleksible forhold for foreningerne i faciliteterne,
L. Overvej kortere sæsonbookinger,
M. Arbejd med bedre udnyttelse af bookede tider i hallerne,
N. Overvej faciliteterne som ”billigt” mødested i lavsæsonen,
O. Lyt til lokalområdets ønsker,
P. Skab alternative tilbud til børn og unge,
Q. Understøt samarbejde om særlige børnemålgrupper,
R. Bevar lokal facilitetsdækning til børn og unge,
S. Udfordrer tendensen til at idræt skal dyrkes lokalt,
T. Skab seriøse tilbud til de ”useriøse”,
U. Skab særlige tilbud til 20-29-årige,
V. Arbejd med åben hal, træning af kroppen og varierende tilbud, og
W. Sats på seniorer som kernemålgruppe i dagtimerne,

 
Ovenstående anbefalinger giver anledning til iværksættelse af en lang række tiltag på 
både den korte og den lange bane. Nogle initiativer kan Udvalget og forvaltningen 
initiere, mens andre kræver samarbejde med eksterne aktører så som SIV, Hallerne, VIR 
mv.
 
Vedligehold og ændringer i halkapaciteten
Der har de sidste måneder været en række ansøgninger om lånegaranti fra idrætshaller, 
der ønsker at udvide. Udvalget har udsat behandlingen af disse sager til 
facilitetsanalysens resultater var kendt og bearbejdet. For at sikre at der kan tages 
stilling til disse ansøgninger, er det hensigtsmæssigt, at Udvalget træffer en 
principbeslutning på området.
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Forvaltningen har tidligere argumenteret for, at der overordnet bør skelnes mellem 
projekter, der kan betegnes som vedligehold, og projekter, der kan betegnes som nye 
tiltag, ud- eller ombygning. Forvaltningen har argumenteret for, at nye tiltag, ud- eller 
ombygning bør være begrundet i en formuleret strategi for den enkelte hal, og at de nye 
udviklingstiltag, ud- eller ombygning bør kunne finansieres ved nye indtægter.
En principiel beslutning om at der ikke ydes lån eller stilles garantier til ud- og 
ombygning vil også styrke udnyttelsen af eksisterende faciliteter.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at analysens hovedanbefaling kan fungere som en god ramme 
for det overordnede arbejde på området. En af de overordnede konklusioner er også at 
antallet af haller skal fastholdes. Dermed skal der arbejdes med at få det bedst mulige ud 
af de nuværende faciliteter og samtidig at arbejde fremadrettet med anbefalinger og 
forslag til udviklingstiltag. 
 
Facilitetsanalysen indeholder en række anbefalinger, der nemt kan arbejdes videre med. 
Analysen indeholder også en lang række anbefalinger, der både kræver langsigtede 
løsninger og samarbejde med eksterne parter. 
 
Ud fra anbefalingerne B–W vil forvaltningen lave konkrete indsatser og tilbagemeldinger 
til udvalget. Forvaltningen anbefaler, at der afledt af facilitetsanalysen også sættes 
konkrete udviklingsmål for idrætsområdet i 2016.
 
Forvaltningen vurderer, at en principiel beslutning om hvilke projekter, der kan tilbydes 
kommunal støtte/garanti, vil sætte en ramme, der gør det lettere at navigere for både 
idrætshaller og forvaltning. 
 
Facilitetsanalysen skitserer betydningen af de lokalt forankrede idrætsfaciliteter for at 
bevare og udvikle foreningslivet. På den baggrund vurderer forvaltningen, at de 
eksisterende faciliteter som hovedregel bør bevares. Af rapporten fremgår det, at der er 
et omfattende vedligeholdelsesbehov i de nuværende haller. Forvaltningen anbefaler 
derfor, at den kommunale økonomi prioriteres, så de nuværende faciliteter fortsat kan 
anvendes, frem for etablering af nye faciliteter, som øger vedligeholdelsesbehovet.
 
Forvaltningen vurderer, at der fortsat bør tilbydes lån til energioptimerende tiltag, uanset 
om det er i forbindelse med vedligehold eller udvikling. 
 
Forvaltningen vurderer, at det vil gavne udviklingen på idrætsområdet, at hallernes 
udviklingstiltag knyttes op på hallernes vision eller strategi. Forvaltningen vurderer 
derfor, at det er hensigtsmæssigt, at der tages en principbeslutning om, at ansøgninger 
fra hallerne skal indeholde en kort beskrivelse af, hvordan tiltaget støtter hallens vision 
og strategi.

Konsekvens i forhold til visionen
Analysens hovedanbefaling om at understøtte eksisterende styrker i gode facilitetsforhold 
og et rigt foreningsliv ligger i direkte tråd med Fritids-, Idræts- og Kulturpolitikken. 
 
Ligeledes ligger rapportens konklusioner om ”at naturen og vejene er de mest benyttede 
idrætsfaciliteter” og ”at flere borgere efterspørger træningsfaciliteter på motionsruter i 
naturen” i tæt sammenhæng med visionen. Rapporten fremhæver flere gange naturen 
som en særlig ressource i Varde Kommune, så konklusioner og anbefalinger ligger derfor 
i høj grad i tråd med Vision 2030.
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Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Analysens rapporter har været sendt i offentlig høring fra 1. juli til 10. august 2015.

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at forvaltningen laver konkret tilbagemelding på de enkelte anbefalinger i 
facilitetsanalysen,  

at der principielt ikke ydes kommunalt lån eller garanti til ud- eller nybygning af 
faciliteter, og

at idrætshaller fremover skal beskrive, hvordan tiltag, der søges støtte eller tilladelse til, 
understøtter faciliteternes egen vision eller strategi, og hvordan de understøtter Varde 
Kommunes Vision 2030.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Udvalget besluttede,

at forvaltningen laver konkret tilbagemelding på de enkelte anbefalinger i 
facilitetsanalysen,  

at idrætshaller fremover skal beskrive, hvordan tiltag, der søges støtte eller tilladelse til, 
understøtter faciliteternes egen vision eller strategi, og hvordan de understøtter Varde 
Kommunes Vision 2030.
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334. Ansøgning - Lån til energioptimering, Hodde-Tistrup Hallen
Dok.nr.: 9109
Sagsid.: 15/10401
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Hodde-Tistrup Hallen ansøger om et lån på 757.722,50 kr. inkl. moms til 
energibesparende foranstaltninger, jf. bilag.
 
Beløbet skal anvendes til:

· Udskiftning af 18 vinduer og 2 døre

· Nyt varmeanlæg til hal 1

· Ny varmtvandsbeholder og ladeveksler

· Etablering af køle/fryserum
 
Samlet forventer Hodde-Tistrup Hallen at opnå en årlig besparelse, der gør, at det 
samlede lån inklusive renter kan være tilbagebetalt på 14 år.
 
Center for Anlæg og Ejendomme har vurderet, at de beskrevne tiltag er relevante, og at 
den forventede besparelse på energiforbruget er realistisk.
Desuden anbefaler Center for Anlæg og Ejendomme udskiftningen af de gamle 
installationer grundet risiko for stillestående vand i beholdere, hvilket kan have 
sundhedsmæssige konsekvenser. Center for Anlæg og Ejendommes vurdering er side 9 i 
vedlagte ansøgningsmateriale.
 
Økonomiafdelingen har vurderet, at ansøgningen ligger inden for rammen af 
energibesparende foranstaltninger, der kan gives kommunal lånegaranti til.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der med fordel kan gennemføres energioptimerende tiltag i 
hallerne i Varde Kommune.
 
Som en del af analysen af idrætsvaner og –faciliteter blev hallernes tilstand gennemgået. 
Hodde-Tistrup Hallens vinduer, vand- og varmeanlæg blev i den sammenhæng bedømt 
som værende i dårlig stand. Det er forvaltningens vurdering, at de ansøgte tiltag vil 
forbedre denne bedømmelse og ydermere nedbringe hallens samlede 
vedligeholdelsesbyrde.
 
Forvaltningen vurderer, at de ønskede tiltag både kan have positiv effekt på 
energiforbruget, for brugerne af hallen og forlænge hallens levetid.
 
Det er en forudsætning, at lån optaget til energiforbedrende tiltag kan tilbagebetales 
over en kortere årrække med de besparelser (mindre energiforbrug), som de planlagte 
tiltag forventes at medføre. Det er ligeledes en forudsætning at lånene optages som lån 
ved KommuneKredit.
 
Forvaltningen vurderer på baggrund af Center for Anlæg og Ejendomme og 
Økonomiafdelingens vurderinger, at Varde Kommune bør stille garanti for det ønskede 
lån, som skal tilbagebetales på 14 år.
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Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Varde Kommunes låneramme påvirkes ikke, selvom der stilles garanti for lånet, idet lånet 
optages hos KommuneKredit til energibesparende foranstaltninger.

Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Ansøgning om lån til energioptimerende tiltag 116171/15

Anbefaling
 
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at det godkendes, at Hodde-Tistrup Hallen optager lån på 757.722,50 kr. til udskiftning 
af vinduer og døre, nyt varmeanlæg, varmtvandsbeholder og ladeveksler, samt 
etablering af køle/fryserum,

at lånet afvikles over 14 år af sparede energiudgifter, og

at Varde Kommune stiller garanti for lånet, der optages ved KommuneKredit.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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335. Ansøgning - Kommunalt lån, Outrup Kultur og Idrætscenter
Dok.nr.: 9119
Sagsid.: 15/6238
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget besluttede på mødet den 9. juni 2015 at udsætte behandlingens af Outrup 
Kultur og Idrætscenters ansøgning om kommunalt lån til om- og udbygning, indtil 
resultaterne af facilitetsanalysen var bedre kendt. Udvalget besluttede ligeledes, at der 
arbejdes videre på at tilbyde et lån til energioptimerende tiltag til de elementer, der 
måtte opfylde de fornødne kriterier.

Outrup Kultur og Idrætscenter (OKIC) ønsker at udbygge faciliteterne med yderligere en 
minihal for fortsat at kunne huse de mange foreningsaktiviteter. Ansøgningsmateriale er 
vedhæftet.
 
OKIC ansøger derfor om et kommunalt lån på 3 mio. kr. og et tilsagn om, at de 
tilskudsberettigede foreninger kan opnå lokaletilskud til den eventuelle tilbygning, jf. 
gældende regler. OKICs ansøgning og tillægsskrivelse er vedlagt.
 
OKIC huser mange foreningsaktiviteter, men er særligt stærke på gymnastiksiden, hvor 
Outrup GUB benytter store dele af haltiden. Formålet med udvidelsen er primært at få 
etableret et lokale af en størrelse, der kan huse hovedparten af Outrup GUBs rytmehold, 
stephold, boksefitness m.v., så der kan frigives tid i springcentret samt i hal 1 til gavn for 
centrets øvrige brugere. 
 
Samtidig med udvidelsen af halfaciliteterne vil OKIC ombygge cafeteriet, så der skabes 
en forbindelse mellem centrets to fløje. I samme ombæring vil tagkonstruktionen på 
cafeterieafsnittet blive energioptimeret. Tegninger over om- og tilbygning er vedlagt.
 
OKIC har fået lavet en gennemgang af projektet med Varde Kommunes Center for Anlæg 
og Ejendomme for at afklare omfanget af energioptimering i projektet. Resultatet blev, at 
efterisolering af betonsokkel og tag, integrering af sokkel og udskiftning af vinduespartier 
er rentabelt set i forhold til lån til energioptimerende tiltag. Den samlede løsning gør, at 
620.000 kr. kan finansieres som energilån. Energinotat er vedlagt.
 
OKIC arbejder på at finansiere ved eksterne fondsmidler. Skulle det lykkes OKIC, at 
skaffe midler fra ekstern side, vil dette nedskrive beløbet, der ønskes lånt ved 
Kommunen. Meldingen er dog, at mange fonde kræver kommunal medfinansiering.
 
OKIC har ligeledes undersøgt mulighederne for finansiering med kreditforeningslån. Dette 
betragtes ifølge ansøgningsmaterialet som urealistisk uden kommunal garanti. 
Andre haller i Varde Kommune har også måtte optage banklån til større bygge- eller 
renoveringsprojekter.
 
OKIC modtog ikke gældsanering i 2011 og modtager derfor ikke udligningstilskud fra 
Varde Kommune. Derfor er der i den henseende ingen udfordringer med eventuelt at yde 
lån til OKIC. 
 
Da Varde Kommune ikke kan anvise et egnet lokale på samme antal m2, og lokalet er 
under 800 m2 og dermed ikke kan betragtes som en hal, er Varde Kommune forpligtet til 
at imødekomme ansøgningen om lokaletilskud. Det er muligt at afvise ansøgningen, hvis 
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det medfører en væsentlig merudgift for kommunen, hvilket ikke vurderes at være 
tilfældet.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at idrætshallerne i Varde Kommune må tilpasse sig brugernes 
behov for at kunne opretholde en eksistensberettigelse. Forvaltningen vurderer dog, at 
ud- eller ombygning af faciliteter ikke nødvendigvis er den eneste mulighed for udvikling. 
Omorganisering eller samarbejder på tværs af haller kan være eksempler på andre 
muligheder, også selvom det nødvendiggør en nytænkning af samarbejder og 
organisationsformer på tværs af faciliteter, foreninger og andre brugere.
 
Forvaltningen vurderer, at det er hensigtsmæssigt at tilbyde OKIC lån til de tiltag, der 
kan betegnes som energioptimerende ud fra de gældende kriterier.
 
Tilstanden på OKIC blev gennemgået ifm. facilitetsanalysen. Generelt vurderedes 
faciliteten i middel stand, men med en række hængepartier. Et af disse var tagbeklæd-
ningen på hal inkl. cafeteria. Ved gennemførelse af det ansøgte projekt, vil taget på 
cafeteriet blive renoveret, hvilket vil nedbringe en del af vedligeholdelsesefterslæbet. 
Ligeledes vil udskiftning af vinduerne forbedre den generelle tilstand.
 
Tilbygning af minihal mv. vil på længere sigt medføre en øget vedligeholdelsesbyrde, der 
skal dækkes af indtægterne ved udlejning. Med udgangspunkt i facilitetsanalysens 
resultater vurderer forvaltningen, at den ekstra minihal primært vil komme foreningerne 
til gode i prime time, da særligt minihallerne har ubenyttet tid. Notat om analysens 
resultater for OKIC er vedlagt.
 
Forvaltningen vurderer overordnet, at der i sager, hvor haller søger om kommunalt lån 
eller garanti, bør skelnes mellem, om projekterne kan betegnes som vedligehold eller 
nye tiltag, ud- eller ombygning. Forvaltningen vurderer, at hvis haller ønsker at 
igangsætte nye tiltag, ud- eller ombygge, bør det være begrundet i en formuleret 
strategi for den enkelte hal. Dernæst bør nye udviklingstiltag, ud- eller ombygning kunne 
finansieres ved nye indtægter.
 

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten
Folkeoplysningsloven § 25 
Folkeoplysningsbekendtgørelsen §§ 15 og 17 

Økonomi
OKIC søger om kommunalt lån på 3 mio. kr., hvoraf 620.000 kr. kan finansieres som lån 
til energioptimerende tiltag.
 
Tilbydes hallen et kommunalt lån eller garanti for et lån, vil det påvirke kommunens 
disponible likviditet enten i form af træk på kommunens likvider eller i form af 
deponering (kommunen har ikke råderet over pengene) af det lånebeløb, som ikke er til 
energibesparende foranstaltninger.
 
Hvis der stilles garanti for et lån, er det et krav, at lånet optages i KommuneKredit, fordi 
renten her er lavere end i kreditforening.
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Høring
Ingen

Bilag:
1 Åben Outrup Idrætscenter - Energiregnskab. OutrupIdrætsCenter.docx 116581/15
2 Åben Notat om halanalysens resultater og lovhjemmel ifm Outrups 

ansøgning om kommunallån 
88511/15

3 Åben Priser 117159/15
4 Åben Tillægsskrivelse til ansøgning 117159/15
5 Åben Snittegning på ny minihal 64368/15
6 Åben Udlejningsbudget tilsendt Varde Kommune 64368/15
7 Åben Plantegning af nybygning 64368/15
8 Åben Brandplan 64368/15
9 Åben Ansøgning 64368/15
10 Åben Snittegning på ombygget cateria 64368/15
11 Åben Tilbygningen i 3D 64351/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler, at det indstilles til Byrådet,

at Outrup Kultur og Idrætscenter tilbydes lån på 620.000 kr. til de energioptimerende 
tiltag som beskrevet i notatet fra Center for Anlæg og Ejendomme,

at lånet betales tilbage inden for 28 år, 

at det nye lokale kan godkendes som tilskudsberettiget indenfor de gældende regler, og

at Varde Kommune ikke giver lån eller garanti for den resterende del af ansøgningen på 
ca. 2,4 mio. Kr. 

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Udvalget for Kultur og Fritids anbefaling vil foreligge til byrådsmødet.
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336. Politisk opbakning til borgerinitiativ til ny hal i Alslev
Dok.nr.: 9132
Sagsid.: 15/10423
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
På mødet 10. juni 2014 drøftede Udvalget et forslag om opførelse af en ny hal i Alslev. 
Udvalgets drøftelse af sagen blev startskuddet til facilitetsanalysen, der er gennemført i 
foråret 2015.
 
Haludvalget, der er nedsat af bestyrelsen i Alslev Sport og Kultur (ASK), har i 
mellemtiden arbejdet videre med projektet. Haludvalget henvender sig nu til Udvalget 
med ønsket om en politisk anerkendelse af, at arbejdet med en ny hal i Alslev er et 
gennemarbejdet projekt af god kvalitet, som vurderes støtteværdigt i den form. 
Tegninger og beskrivelser af den nye hal er vedlagt.
 
Haludvalget begrunder ønsket om en ny erstatningshal med, at de finder den nuværende 
hal for utidssvarende og utilstrækkelig i form af, at banen er for lille, der er for få 
omklædningsrum og toiletter, hvilket ikke efterlever ASK’s behov med øget medlemstal. 
Ydermere argumenterer de for, at der er et renoveringsbehov på 4-5 mio. kr., hvilket de 
ikke vurderer hensigtsmæssigt at bruge på hallen. 
 
Den nye hal, som haludvalget ønsker skal erstatte den nuværende, er budgetteret til 
28.341.475 kr. Budget er vedlagt.
 
ASK beskriver projektet som en moderne halbygning, der passer til livet i et moderne 
lokalsamfund. Bygningen er præget af fleksibilitet, idet der naturligvis er basisfunktioner 
til holdsport og gymnastik, men hvor der også er medtænkt faciliteter til fitness, 
møder/seminarer samt fællesarrangementer for alle generationer i lokalsamfundet, men 
også mere specielle sportsgrene så som squash. Erstatningshallen skal samle byens 
idræt og kulturaktiviteter under et tag og fungere som et mødested for 
udendørsaktiviteter, omklædning, klubmøder osv.
 
Haludvalgets plan for at sikre økonomisk grundlag for projektet er at søge et økonomisk 
bidrag fra IFV og ASK. ASK har afsat mere end 500.000 kr. af foreningens opsparede 
midler til realisering af projektet.
 
Herefter vil der initieres en husstandsindsamling i Alslev/Toftnæs hos både private og 
virksomheder, for dermed samlet set at skabe en egenfinansiering, der kan være 
udgangspunkt for fondsansøgninger.
 
Da Varde Kommune ejer den nuværende hal i Alslev, vil den nye hal også ejes af Varde 
Kommune. Varde Kommune er derfor afgørende for, om projektet er muligt. Varde 
Kommune skal godkende nedrivningen af den eksisterende hal og opbygningen af den 
nye. Men Varde Kommunes samarbejde er også vigtigt i ASK’s fondsansøgningsproces. 
Derfor søger ASK om en tilkendegivelse om projektets kvalitet.
 

Forvaltningens vurdering
Det er forvaltningens vurdering at projektmaterialet giver et godt indblik i haludvalgets 
tanker på området.
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Forvaltningen ser det som en styrke at ASK aktiverer lokalsamfundet i arbejdet på at 
forbedre faciliteterne til fritidsaktiviteter i lokalmiljøet.
 
I forbindelse med facilitetsanalysen blev Alslev hallens tilstand vurderet. Her blev hallens 
generelle tilstand vurderet til middel, men med et renoveringsbehov på tagkonstruktion 
og halgulv. Resultatet på vurderingen blev, at der var et behov for genoprettende 
vedligehold på samlet 3.536.500 kr. i indenfor en nærmere årrække hvilket er noget 
mindre end det, som ASK beskriver i deres ansøgningsmateriale. 
 
Jf. facilitetsanalysen, er Alslev hallen booket omkring 65% af tiden i tidsrummet fra 16-
22, og 50% af tiden benyttes. Disse tal er omkring 10% højere i prime time, hvor den 
faktiske benyttelse er 62%. 
 
På baggrund af ASK’s indrapporteringer er medlemstallet per 1. januar 2015 559, per 1. 
januar 2014 692 og per 1. januar 2013 648. ASK har derfor oplevet et stort tab af 
medlemmer i løbet af 2014, hvorvidt dette er ændret i starten af 2015 eller om projektet 
kan vende denne tendens er uvist.
 
Det er forvaltningens vurdering, at hvis der skal opnås succes med at få fondsmidler skal 
der være tale om projekter som er nytænkende/originale som kan rumme nogle af de 
fremdige forventninger til idræt, kultur og sociale aktiviteter. Især når er er tale om et 
projekt i denne økonomiske størrelse. Det er forvaltningens umiddelbare vurdering, at 
ASK kan få svært ved at skaffe midler til den nye hal, da det beskrevne projekt ikke 
vurderes nytænkende. Om end den nye hal er flot, så adskiller den sig i indhold ikke fra 
de andre haller i Varde Kommune. Fx i forhold til en hal i standardmål (20x40 meter), 
fitnesscenter og mødelokaler som der er Horne Hallen og Skovlund-Ansager hallen. 
 
I det omfang ASK formår at samle midler til at gennemføre projektet, vurderer 
forvaltningen, at det vil være en gevinst for Varde Kommune, da kommunen derved får 
erstattet en gammel hal med en ny uden nævneværdige omkostninger. En ny hal vil 
angiveligt være noget billigere i drift og vedligehold og vil ikke som den nuværende have 
et vedligeholdelsesefterslæb.
 
Hvis der skal etableres en ny hal i Alslev vil forvaltningen anbefale, at man i højere grad 
benytter sig af lejligheden til at gentænke opfattelsen af en idrætshal. Herunder sikrer 
sammenhængen til de øvrige haller i Varde by så de i indretning og funktion kan supplere 
hinanden ved at de kan tilbyde noget forskelligt frem for flere standard haller. Dermed vil 
projektet også kunne bidrage til en anden udvikling på idræts- og foreningsområdet.
 
Forvaltningen anerkender dog den store lokale interesse i at sikre de lokale faciliteter og 
anbefaler at Udvalget forholder sig positivt til projektet.

Konsekvens i forhold til visionen
Samspillet med naturen er ikke indtænkt i det præsenterede projekt udover, at hallen vil 
være omklædningsfacilitet for udeidrætter som fx fodbold.

Retsgrundlag
Intet.

Økonomi
Ingen.
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Høring
Ingen.

Bilag:
1 Åben Overslag økonomi 116566/15
2 Åben Tegning - Facade øst 116566/15
3 Åben Tegning - Facade vest 116566/15
4 Åben Tegning - Facade syd 116566/15
5 Åben Tegning - Facade nord 116566/15
6 Åben Snit A-A 116566/15
7 Åben 1. Sal 116566/15
8 Åben Stueplan 116566/15
9 Åben Ny erstatningshal i Alslev - projektforslag 116568/15
10 Åben Alslev Hallen præsentationsfolder 116568/15
11 Åben Luftfoto markering - Ny erstatningshal i Alslev 116560/15

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Udvalget drøfter sagen.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Udvalget tilkendegiver at det er et lødigt projekt som arbejdsgruppen kan arbejde videre 
med, da vi anerkender, at der er behov for et løft af idrætsfaciliteterne i Alslev.
 
Udvalget ønsker at blive holdt orienteret om udviklingen.
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337. Etablering af aktivitetsområde i Sommerlandet
Dok.nr.: 8647
Sagsid.: 15/3510
Initialer: bovi
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid besluttede 12. marts 2014, at forvaltningen i samarbejde 
med Sommerlandslauget fortsætter udviklingen af Varde Sommerland i overensstem-
melse med den skitserede strategi og plan for området. Strategien for Varde 
Sommerland med tilhørende oversigtsplan er vedlagt.

En nedsat arbejdsgruppe bestående af Sommerlandslauget, Parkløberne, Center for 
Sundhedsfremme og forvaltningen arbejder nu på at realisere aktivitetsområdet i den 
sydligste spids af Sommerlandet. Det er område 1, der i vedlagte strategi beskrives som 
”legeplads”. 

Området kaldes nu for ”aktivitetsområde”, da området ikke kun skal initiere leg men 
aktivitet i bred forstand. Det er tanken, at området også kan benyttes af f.eks. Center for 
Sundhedsfremme til genoptræning af ældre, tidligere KOL-patienter mv. Området skal 
derfor udformes, så det både kan benyttes af børn og voksne.

Der arbejdes på at den sydlige spids af Sommerlandet landskabsmæssigt åbnes op, så 
man får adgang til aktivitetsområdet, så snart man kommer under jernbanebroen langs 
åen. Åbningen af sydspidsen vil ligeledes integrere Varde Å mere i Sommerlandet, og 
give mulighed for aktiviteter som fx fiskeri og svømning.

Det er ligeledes tanken, at der skal etableres elementer, der kan benyttes til fysisk 
træning og –leg. Disse placeres, så man naturligt passerer dem på sin færd rundt i 
sommerlandet. 

Den sydlige spids af Sommerlandet indgår som en del af det ene af de to oplevelsesloop, 
der er planlagt for Varde By. Etableringen af aktivitetsområdet vil dermed bidrage til 
oplevelsesloopet og binde by, Å og natur sammen.

Der stiles mod, at aktivitetsområdet i Sommerlandet skal være af høj standard både 
hvad angår kvalitet og oplevelse. Etablering af aktivitetsområdet vil derfor også være 
forbundet med en vis investering. Det forventes at størstedelen kan finansieres gennem 
fonde. Men etableringen af aktivitetsområdet vil også kræve egenfinansiering. En del af 
egenfinansiering kan angiveligt ske som arbejdskraft fra Laugets frivillige tropper.

Det er et mål at aktivitetsområdet kræver minimal vedligehold, når det er etableret, og 
at den nødvendige vedligehold i vid udstrækning kan gennemføres af Kultur og Fritids 
ansatte samt Laugets frivillige.  

Projektet er fortsat i udviklingsfasen, hvorfor der på nuværende tidspunkt ikke foreligger 
konkrete visualiseringer af området. Det forventes, at bidragende fonde også ønsker at 
indgå i udviklingsprocessen.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at Varde Sommerland er et stærkt aktiv for Varde by. 
Forvaltningen vurderer desuden, at Sommerlandet især er attraktivt på grund af 
Sommerlandslaugets løbende og store indsats samt det gode samarbejde mellem Lauget, 
forvaltningen og Udvalget. For at fastholde succes og udvikling i området skal dette 
samarbejde bevares.
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Forvaltningen vurderer, at den nedsatte arbejdsgruppe inddrager relevante 
interessentgrupper og fagpersoner. Det beskrevne aktivitetsområde vil løfte 
oplevelsesniveauet i Sommerlandet på en måde, så den oprindelige ide med et naturligt 
naturområde bevares.
 
Forvaltningen vurderer, at der allerede nu bør afsættes midler fra årets budget til 
Sommerlandet, så man fordeler den kommende egenfinansiering over flere budgetår.
 
I forbindelse med analysen af idrætsvaner og –faciliteter i Varde Kommune ønskede 60% 
af de borgere, der havde besvaret spørgeskemaet, at kommunen gør endnu mere for, at 
naturområderne er inspirerende ved eksempelvis at markere ruter og koble 
træningsstationer til stier mv. Etableringen af aktivitetsområdet lever efter forvaltningens 
vurdering op til dette ønske.

Konsekvens i forhold til visionen
Varde Sommerland er et meget stærkt aktiv som led i vision 2030. Det er et bynært 
naturområde, der gør naturen tilgængelig for borgerne året rundt.
 
Sommerlandet indeholder faciliteter til aktiviteter og ophold, og den store brug af 
shelters i området kan ses som eksempel på, at man nedbryder den gængse opdeling af 
inde og ude.

Retsgrundlag
Aktivitetsområdet skal godkendes efter gældende naturbeskyttelsesregler og regler for 
offentlige aktivitetsområder.

Økonomi
Etablering af aktivitetsområdet kræver egenfinansiering. 
 
Udgifterne til en del af de løbende tiltag i 2015 er blevet reduceret som følge af Laugets 
medvirken. Derfor er der et økonomisk råderum i 2015 på 50.000 kr., som foreslås afsat 
til aktivitetsområdet. Efter drøftelse med Lauget foreslås det tilsvarende, at der afsættes 
50.000 kr. fra driftsbudgettet for 2016 til aktivitetsområdet.
 
Derudover foreslår forvaltningen, at de 100.000 kr., som Friluftrådet har bevilliget til 
etablering af shelters, grillhytte mv. overføres til 2016 og anvendes til aktivitetsområdet, 
så egenfinansieringen udgør 200.000 kr.
 
Den efterfølgende drift og vedligehold af området vil ske som et samarbejde mellem 
Laugets frivillige og Kultur og Fritids ansatte. Grundet samarbejdet med Lauget forventes 
udgifterne til vedligehold af området at kunne holdes inden for det nuværende 
driftsbudget til Sommerlandet. 

Høring
Sommerlandslauget, NaturKulturVarde, Center for Sundhedsfremme og Varde Parkløbere 
deltager i arbejdet med aktivitetsområdet.

Bilag:
1 Åben LANDSKABSPLAN gl. Varde Sommerland 890897/12
2 Åben Udviklingen af Varde Sommerland 31473/14
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Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Kultur og Fritid fortsætter med etablering af aktivitetsområdet som beskrevet,

at udviklingen og etableringen af aktivitetsområdet sker i tæt samarbejde med 
Sommerlandslauget,

at der afsættes 200.000 kr. til projektet som beskrevet, og

at Udvalget orienteres om projektet i starten af 2016.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.

Udvalget nævnte muligheden for at indgå i et samarbejde med Social og Sundhed om 
søgning af fondsmidler.
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338. Udnyttelse af friluftsscene og område omkring Arnbjerg 
Anlægget

Dok.nr.: 9089
Sagsid.: 15/2467
Initialer: lmik
Åben sag

Sagsfremstilling
Scenen i Arnbjerg Anlægget blev renoveret i 2014. Anlægget bruges i dag til konkrete 
aktiviteter i juni og juli måned (Varde Sommerspil og Open Air), og ellers er der ikke 
faste kulturarrangementer i anlægget. Der er fra flere sider udtrykt ønsker om en bedre 
udnyttelse af scenen og det naturskønne, bynære område. 
 
Sammen med Musik & Billedskolen har Kultur og Fritid drøftet forskellige muligheder for 
flere åbne arrangementer på Arnbjerg scenen i 2016. Det foreslås, at der gennemføres 
yderligere 3 arrangementer i 2016, som ligger udenfor den tidsmæssigt nuværende 
anvendelse af anlægget. Omkostningerne vil samlet udgøre 190.000 kr. 
 
Der er foreslået aktiviteter, som skal kunne tiltrække og rumme mange borgere, så 
rammerne udnyttes optimalt. Dernæst er arrangementerne gratis og dermed til gavn for 
alle. Efter afholdelse af arrangementerne kan det vurderes, om de skal gentages. 
 
Der foreslås flg. arrangementer: 
 
Opera med et familievenligt repertoire
Arrangement i foråret med lokale musikere og sangere evt. med deltagelse af børn og 
unge fra Musik & Billedskolen samt dagtilbud og skoler, som inddrages som en del af 
forestillingen. Dermed tiltrækkes børnefamilier til en stor og levende musikoplevelse, 
samtidig med at børnene oplever fællesskabet og læring omkring projektet. Musik & 
Billedskolen er tovholder. 
Anslået budget 88.000 kr. til musikere, sangere, markedsføring, scene og lyd. 
 
Skolernes fællessang Syng sammen i naturen
Formiddagsarrangement for mellemtrinselever. Kommunens folke- og friskoler indøver 
sange til morgen- og fællessamlinger og i musikundervisningen frem til september, hvor 
arrangementet afholdes. Musik & Billedskolen kan udgive en øve CD, og skolernes 
sangkor involveres som ”forsangere”. Målet er at samle 800-900 elever. Dagen kan 
kombineres med andre kulturelle udflugtsmål i Varde f.eks. KulturSpinderiet, Biblioteket, 
Museet, Minibyen m.m. Musik & Billedskolen er tovholder.
Anslået budget 57.000 kr. til musikere, CD, scene og lyd. 
 
Udendørs Børnebio
Oplevelsesrigt heldagsarrangement målrettet børn eller unge. Børnefilm og tegneserier 
på storskærm med konferencier og sideløbende underholdning, aktiviteter og 
konkurrencer. Mulighed for at medbringe egen picnickurv eller evt. købe forplejning. En 
ny og anderledes oplevelse i Vardes natur. Arrangementet kan tiltrække en gruppe af 
borgere, som ellers ikke gør brug af Arnbjerg Anlægget, eller selv søger kulturoplevelser. 
Kultur og Fritid er tovholder.
Anslået budget 45.000 kr. 
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Forvaltningens vurdering
De foreslåede aktiviteter med familieopera og skolernes sangdag lægger op til et 
spændende samarbejde på tværs af forskellige kommunale faggrupper. Børn lærer at 
være en del af processen med at afvikle store fællesarrangementer, og de udvikler 
samtidig deres kulturelle forståelse og viden om musik og sang. Afhængig af 
evalueringen af de to arrangementer lægger forvaltningen op til, at de kan blive faste 
tilbagevendende begivenheder. 
 
Bioarrangementet for de unge giver mulighed for at samle kommunens børn og unge 
udenfor de gængse rammer som skole og fritidsinteresser, og det er med til på længere 
sigt at give borgerne et billede af Varde som et sted, hvor meget er muligt, og nye 
initiativer kan prøves af.

Konsekvens i forhold til visionen
Arnbjerg scenen og anlægget er ideelle rammer for afholdelse af aktiviteter, der 
sammenkobler kommunens vision – oplevelser i naturen med brede og smalle 
kulturoplevelser for borgere i alle aldersgrupper.  

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
De 190.000 kr. foreslås finansieret af kontoen for børneteater.
 
Kontoen kan rumme disse ekstra tiltag pga. af forskydninger i afregning af børneteater i 
2015 i forhold til 2014, køb af lidt billigere forestillinger i 2015 samt statslige refusioner. 
 
Musik & Billedskolen og Kultur og Fritid bidrager med personaleressourcer til 
planlægning, koordinering og markedsføring.

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at Udvalget for Kultur og Fritid godkender de foreslåede initiativer, og

at initiativerne finansieres af kontoen for børneteater.  

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
 
Udvalget ønsker at der bliver mere synlig sammenhæng mellem byen og Arnbjerg 
anlægget.
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339. Integrationssamarbejder
Dok.nr.: 9158
Sagsid.: 15/10758
Initialer: kigo
Åben sag

Sagsfremstilling
Udvalget for Kultur og Fritid ønsker at sætte fokus på integrationssamarbejder indenfor 
Udvalgets område. Nedenfor er status på forskellige tiltag.
 
Åbne haller 2015 er prioriteret til 8 projekter vedr. integration og foreningsliv.
 
Udvalget har opfordret de 4 råd til at komme med forslag til, hvordan de kan bidrage til 
integrationen af flygtninge og indvandrere. Generelt oplevede rådene det som en 
vanskelig opgave, de ikke umiddelbart kan gå ind i, fordi det kræver særlige 
kompetencer i forhold til nytilkomne flygtninges problemstillinger og ekstra ressourcer i 
foreningerne at tage imod dem. Der kan dog godt være foreninger, som selvstændigt 
arbejder med opgaven.
 
Endelig har det politisk været drøftet, om betalt kontingent til foreninger kunne være en 
måde at understøtte integrationen. Via ordningen ”Fritidspas” tilbydes alle nytilkomne 
børn gratis foreningskontingent.
 
De kulturelle institutioner har følgende indsatser på integrationsområdet:

· NaturKulturVarde arbejder med ”Vi integreres i naturen”: ”Der er mange for hvem 
naturen er fremmede, mennesker som vi ikke til dagligt møder i forbindelse med 
vores aktiviteter, eller som vi kun ser ved særlige events/arrangementer. En del 
mennesker ved ikke hvordan de skal komme i naturen (måske har de handikap, 
måske er de flygtninge og kender ikke den danske natur og måske ved de bare ikke 
hvordan naturen kan bruges). For de af os, som er vant til at komme ud, kan det 
virke besynderligt at et menneske ikke ved hvordan man kommer ud i naturen, 
endsige kan forstå hvad naturen kan give af rekreative oplevelser og sundhed. 

NaturKulturVarde sætter fokus på de sundhedsfremmende tilbud, ved at se på disse 
grupper af ”naturfremmede”. Vi vil gerne udforske hvilke grupper der er tale om, og 
ved hjælp af nogle konkrete og tilpassede aktiviteter se om vi kan få dem ud i 
naturen.”

· Varde Museum fortæller, at de i samarbejde med projekt Bydelsmødre hvert år laver 
et arrangement på Varde Museum, der skal give deltagerne en introduktion til dansk 
kultur og historie med fokus på demokrati og medbestemmelse.

· Biblioteket besøges dagligt af mange flygtninge og indvandrere. Da mange ikke har 
adgang til pc og internet, bruger de bibliotekets pc’er til at søge information, kopierer 
og printer mv. Via statsbiblioteket skaffes der bøger m.v. på deres sprog, i 
børnebiblioteket betjenes familierne og i det gl. Rådhus bruges lokaler til 
danskundervisningen af flygtninge tre gange/uge. I Ølgod er der frivilligt bemandet 
lektiehjælp, som førhen har været meget benyttet af børn, og som nu benyttes af 
unge og voksne flygtninge i stadig større grad.

På baggrund af denne hyppige kontakt med flygtninge og indvandrere, ønsker 
Biblioteket at gøre en mere struktureret indsats over for dem. Derfor indgår de nu i 
Integrationsnetværket og vil som det første skridt danne en velkomstpakke til især de 
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syriske flygtninge med syriske og danske bøger. Herudover vil de i samarbejde med 
de andre deltagere i Integrationsnetværket arbejde med at bruge Hovedbiblioteket, 
filialerne og bogbussen som platform for integrationstiltag.

Forvaltningens vurdering
Forvaltningen vurderer, at der er flere interessante initiativer i gang vedr. integration, og 
at der generelt er en positiv interesse for at indgå i og understøtte indsatsen.
 
Kultur og Fritid har samtidig noteret sig, at puljen med åbne haller med 
integrationssamarbejder ikke har været udnyttet fuldt ud, og har derfor drøftet det med 
kommunens integrationskonsulent. Vurderingen er, at det kræver en særlig indsats for 
foreningerne at prioritere integrationssamarbejder. Dermed skal der formentlig nogle 
særlige initiativer eller vilkår til, for at foreningerne griber denne opgave, som vil være 
ressourcekrævende for foreningerne. Hvis flygtninge/indvandrere vil deltage i 
foreningslivet, kræver det også, at de har et økonomisk råderum til at prioritere 
kontingentbetaling. Ud over kontingentbetaling foreslår forvaltningen, at der kobles en 
kontaktperson/mentor på fra foreningerne, så der sikres en god kontakt og støtte mellem 
de nytilkomne og foreningerne.
 
Hvis der skal arbejdes videre med foreningslivet som en lokal platform for integrations-
samarbejder anbefaler Kultur og Fritid, at der igangsættes et særligt samarbejde, hvor 
både foreningsliv og integrationsområdet arbejder sammen om at komme med forslag til 
initiativer.

Retsgrundlag
Kommunalfuldmagten

Økonomi
Ingen

Høring
Ingen

Anbefaling
Forvaltningen anbefaler,

at orienteringen tages til efterretning, og 

at Udvalget drøfter eventuelle afledte initiativer.

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Anbefalingen blev godkendt.
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340. Sager til kommende udvalgsmøder
Dok.nr.: 7168
Sagsid.:
Initialer: kakk
Åben sag

Sagsfremstilling
Oktober 
Nyt koncept for årets mestre og Varde Prisen
Stadions og deres anvendelse
Musicalskole
Kommunikation og synlighed i kultur- og fritidstilbud
Eliteidræt og talentudvikling – drøftelse efter oplæg fra Idrætsrådet
Fest- og kulturuge 2016
Budgetstatus pr. 31. september 2015 
 
November 
Evaluering af bemyndigelsesordningen 
Rammeaftale for 7-kanten
Dialogmøder med foreninger og aftaleholdere 
 
December 
Evaluering af udviklingspuljen og prioritering for 2016 
Godkendelse af aftaler
Klippekort model
Status lokaletilskud

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Drøftet
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341. Formandens orientering til pressen
Dok.nr.: 9110
Sagsid.:
Initialer: kakk
Åben sag

Beslutning Udvalget for Kultur og Fritid den 16-09-2015

Fraværende: Ingen

Drøftet
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Bilagsliste

324. Gensidig orientering

  

1. Oversigt over bevillinger/tilskud i 2015 - kulturpuljen (2004/15) 
2. Regler for tilskud til egne og lejede lokaler og udendørsanlæg (40871/15) 
3. Regler for gebyrer for anvisning af kommunale lokaler og udendørsanlæg (40873/15) 
4. Notat til Udvalg om status (115971/15) 
5. Orientering om Kulturmødet Mors 2015 (116746/15) 
6. Noter fra besøget i Svendborg Idrætscenter (125295/15) 
7. Fwd: Halområdet oplæg Varde Kommune 10. sept. 2015 - Halområdet oplæg Varde 

Kommune 10. sept. 2015.pptx (124217/15) 

327. Opfølgning på visionsdagen
  1. Stikord fra visionsdialog Kultur og Fritid (67585/15) 

329. Budgetstatus 31. august 2015 - Udvalget for Kultur og Fritid

  
1. Anlæg pr. 24.8.2015 - samtlige udvalg (112908/15) 
2. Regnskabsrapport pr. 31.8.2015 - Kultur og Fritid (121567/15) 
3. Budgetstatus sep 2015 (121584/15) 

330. Ansøgning - Tilskud til Kulturdagene i Ølgod 2015

  
1. Ansøgning Kulturdagene 2015 (105511/15) 
2. Ansøgning Kulturdagene 2015 (105513/15) 
3. Ansøgning Kulturdagene 2015 (105514/15) 

331. Ansøgning - Eftergivelse af gæld, Billum Forsamlingshus
  1. Ansøgning om eftergivelse af gæld i Billum Forsamlingshus (91028/15) 

332. Høringssvar på analysen af idrætsfaciliteter og -vaner i Varde Kommune
  1. Samlede høringssvar (122783/15) 

334. Ansøgning - Lån til energioptimering, Hodde-Tistrup Hallen
  1. Ansøgning om lån til energioptimerende tiltag (116171/15) 

335. Ansøgning - Kommunalt lån, Outrup Kultur og Idrætscenter

  

1. Outrup Idrætscenter - Energiregnskab. OutrupIdrætsCenter.docx (116581/15) 
2. Notat om halanalysens resultater og lovhjemmel ifm Outrups ansøgning om 

kommunallån (88511/15) 
3. Priser (117159/15) 
4. Tillægsskrivelse til ansøgning (117159/15) 
5. Snittegning på ny minihal (64368/15) 
6. Udlejningsbudget tilsendt Varde Kommune (64368/15) 
7. Plantegning af nybygning (64368/15) 
8. Brandplan (64368/15) 
9. Ansøgning (64368/15) 
10. Snittegning på ombygget cateria (64368/15) 
11. Tilbygningen i 3D (64351/15) 

336. Politisk opbakning til borgerinitiativ til ny hal i Alslev

  1. Overslag økonomi (116566/15) 
2. Tegning - Facade øst (116566/15) 
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3. Tegning - Facade vest (116566/15) 
4. Tegning - Facade syd (116566/15) 
5. Tegning - Facade nord (116566/15) 
6. Snit A-A (116566/15) 
7. 1. Sal (116566/15) 
8. Stueplan (116566/15) 
9. Ny erstatningshal i Alslev - projektforslag (116568/15) 
10. Alslev Hallen præsentationsfolder (116568/15) 
11. Luftfoto markering - Ny erstatningshal i Alslev (116560/15) 

337. Etablering af aktivitetsområde i Sommerlandet

  1. LANDSKABSPLAN gl. Varde Sommerland (890897/12) 
2. Udviklingen af Varde Sommerland (31473/14) 
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Lisbet Rosendahl
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